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      	A “FLEXIBLE SPACE”/ CREATING A LIVING SPACE



For us, any building is a reflection upon the notion of “living”. 

It is linked to the idea of the pleasure experienced being in a given place: office; home; meeting room, etc.

All spaces created are of the highest quality. This ensures that these are areas that find a usage and are flexible, progressive, simple and beautiful. This is an ecological principle. 

In this project, the quality is achieved through light and area but also through the use of systems such as balconies that create an extension of the internal area, large sliding windows, ramps and a creation of space on the roof and terraces. These systems transform the quality of usage and relationship to the environment. 



A “CAPABLE SPACE” / GROUND AND SPACE PUT INTO CONTINUITY



A large capacity structure generates a soil policy and puts areas into continuity. In addition, the layering of different used areas creates capable, progressive, open, spacious and beautiful areas. 

The heart of the building is situated on three levels of “ground floor”. Each of these has strong and specific characteristics meaning the space in experienced in continuity, movement is possible without any hindrance and accessibility for the diversity of the occupants is achieved: 

-	The ground floor is very open, very free and very fluid throughout the large volume. It is accessible form each level and benefits from the existing topography and natural slope of the ground in order to facilitate the restaurant space. 

-	The Newsroom and its mezzanines at heights of 12 m and 15,70 m above ground, constitute an internal landscape that is completely open and centres around the buildings heart, the Newsroom.

-	The open space on the Newsroom roof, where the offices and administration rise above the standard part of the building, acts as a “treetop-floor”.

With 20 m above ground, the roof determines the new agora.



All of the specific main areas of the building are continuous. The connecting element is the ramp that also incorporates the external areas; the balconies, the terraces, the roof along with some large trees in the east which will be maintained, undamaged. 



- - -



A STRUCTURE WHICH CREATES CAPACITY, FLEXIBILITY, FREEDOM



The constructive system allows the for the implementation of the desired capacity along with a flexibility and a freedom: a freedom in plan evolution is achieved through allowing debates, adaptions, adjustments and evolutions of the programme, freedom for future evolution and freedom of usage for inhabitants.







Location : Bruxelles, Belgium

Design year : competition 2015

Client : RTBF 

Architects : 

Anne Lacaton & Jean Philippe Vassal

with, Gaëtan Redelsperger chief project, Ara Gonzalez Cabrera, Pablo Gomez Rodriguez, Alberto Geuna, Adrian Alvarez collaborators

Engineers : Bollinger + Grohmann (structure), ITF (mechanical systems), DAIDALOS PEUTZ (acoustics)

Program : New building for the public broadcasting organization of the French Community of Belgium, RTBF’s headquarters (broadcast radio, television and online)

Size : 30 547 sqm

Cost : 69,93 M€  net 




      

      
      	UN "ESPACE FLEXIBLE" / CRÉER UN LIEU HABITÉ 



Tout bâtiment est, pour nous, une réflexion par rapport à la notion d’Habiter.

Elle est liée à l’idée du plaisir d’être dans un lieu : bureau, maison, salle de réunion, etc,

Tous les espaces doivent proposer cette qualité qui nous semble être la meilleure assurance que, dans tous les cas, les espaces trouveront un usage, et donc qu'ils seront flexibles, évolutifs, simples, beaux, que les usagers les aimeront et qu'ils s'en sentiront responsables. C'est un principe d'écologie.

Dans le projet, la qualité d’habiter est recherchée, par les espaces, la lumière, mais aussi par des systèmes tels que les balcons prolongeant les espaces intérieurs, les baies coulissantes toute hauteur, les rampes, l’espace du toit, aménagé en terrasse, qui transforment la qualité d’usage et la relation avec l'environnement.



- - - 



UN "ESPACE CAPABLE" / DES SOLS ET DES ESPACES MIS EN CONTINUITÉ



Une structure de grande capacité génère un dispositif de sols et d'espaces mis en continuité et une superposition d'espaces peu contraints, des espaces capables, évolutifs, ouverts, spacieux, agréables.

Le coeur du bâtiment s'installe sur trois niveaux de "rez-de-chaussée', -chacun développant des caractéristiques fortes et particulières-, permettant de percevoir l'espace en continuité, de se déplacer sans perception de rupture, et d'assurer l'accessibilité de la diversité des occupants :



- le rez-de-chaussée (niveau 74,75 dng), très libre, très ouvert, très fluide, offrant une grande volumétrie. Accessible de plain-pied partout,  il profite de la topographie et des pentes du terrain, pour rattacher le restaurant en léger contrebas.



- la Newsroom et ses mezzanines à 12 m et 15,70 m du sol, constitue un paysage intérieur, totalement décloisonné, centré sur le coeur de la Newsroom, 



- l'espace ouvert du toit de la Newsroom, d'où émerge l'immeuble qui abrite les bureaux de l'administration.  A 20 m au-dessus du sol, il détermine une nouvelle agora, un "rez-de-canopée" des arbres environnants.



Tous ces espaces principaux (spécifiques) de la RTBF sont mis en continuité et s’enchainent facilement par une large rampe, accrochant aussi le sol extérieur, les balcons, les terrasses, le toit, en longeant la masse de beaux arbres à l'est, comprise dans notre terrain, que nous gardons intacte et qui s'intègre dans le projet.



- - - 



UNE STRUCTURE QUI CRÉE LA CAPACITÉ, LA FLEXIBILITÉ, LA LIBERTÉ



Le système constructif permet de créer la capacité, la flexibilité et la liberté souhaitées : liberté d'évolution du projet, en permettant les discussions, les adaptations, les ajustements, les évolutions du programme, liberté d'évolution future, pour donner à la RTBF la capacité à évoluer, la liberté d'usage pour ses habitants.





Site : Bruxelles, Belgique 

Date : Concours non lauréat 2015

Client : RTBF

Architectes :

Anne Lacaton & Jean Philippe Vassal,

avec, Gaëtan Redelsperger chef de projet, Ara Gonzalez Cabrera, Pablo Gomez Rodriguez, Alberto Geuna, Adrian Alvarez architectes collaborateurs 

Ingénieurs : 

Bollinger + Grohmann (structure), ITF (fluides), Daidalos Peutz (acoustique)

Programme : 

Bâtiment audiovisuel, siège de la RTBF

Surface utile : 30 547 m²

Coût : 69,93 M€ HT


      

    


  



